
shotting. On the aftenxjon of Aril 4, 1968, Tact Unit 10, 

coi^istig of three cars and 12 men stopped at Fire Station 

No. 2 for a rest break at approximately 5:50pm. The unit 
was commanded by Lt. Judson E. Ghormley of the Shelby County 

Sherif's Department. The other members of the unit indued 

Deputies W.A. DuFour, W.J. Berry, Vernon Dllahite, R.N. Bakeir 

and Ronild Miley of the sheriff's department; and Patrohien 

Caroll Dunn, Willimn Gross, Jason Moris, Barney Wright, 

Enmstt Douglass and Torrance Landers of the MPD.

Interviews of the above named men indicate that when 

the uniLt airVrd at the fire staton, the cars were parked 

on the north side of the fire station entrance with the lead 

car actually obstructing the sidewalk. The second car was 

parked directly behind the lead car and the third car was 

double parked.alongside these two cars. (MPD Statements, 

State v. James Bal Ray, DuFour p. 1449; Berry p.1450; .

Ghormley pp.1451 and 1532; Djllahite pp.1455 and 1505; 

Durn p.1457; Gross p.1460; Moris p.1463; Wight p.1466; 

Bker p.1468 ; Douglass p.1469 ; Landers p.1471 and Maley 

p.1480.)

Wh_le PatroLm Douglass remained with the LLead. car 

to mentor the radio, all of the other men went into the fire 

station to take a break. When the shot was fired that kiieed 

Dr. King (at approximately 6:01p.m.), these men were at varilous
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locations in the fire station drinking coffee, macing telephnee 

calls, etc. Patroman Richmond, who was manning the surveiiaacci 

post in the rear of the stathm, yelled throcugphutt the statin 

that Dr. King had been sho it. The members of the tact unit, 

some of whom had heard'the shot, all ran out the north side 

of the fire station and then east toward the rear of the fire 

station and the Lorraine Motel. (See digram of crime scene, 

Ape- A- Ex- 2).
Patroii^i Douglass, who had rCTaned in the lead car 

to.montor the radio, heard the shot when it was freed. He 

imreedJatlly got out of the car and ran tcward the rear of the 

f:r:e station with the other men.. After Patromarn 'Douglass 

realized what had happened, he returned to the lead car, along 

with Patroman Wright, and radioed the dispatcher that Dr. King 

had been shot. Douglass and Wright then drove the -L]ad car . 

south on S. Man to E. Butler, east on E. Butler to Mulberry 

and north on Milberry to the entracce of the Lorrane Mb tel. 

Douglass and Wright later drove the car, accompanied by hrll 

or two other unidentiJcidd officers, north on MdLleerry to 
Ruing, west on Haling to S. Man and south on S. Main to the 

front of the buildings located just north of the fire statoni. */

*/ There are conf-icts in the staements of Doglass, Wright •
and Gformtey; Douglass stated that Gormley and other unideitifi^. 
offccers got in the car with him at the fire staton and they drove 
to the Lorraine Mb tie].. According to Wright's version, he and 
Douglass -.eft the fire station together and picked up ore or two 
other unLdmtifidi officers at the Lorraie Mbtel. On the other 
hand, Ghormley clbms he turned around at the concrete wa.l at the 
rear of the fibre station and ran to the front of the station and 
then north on S. Main Street.
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The other men in the tact unit continued to the rear 

of the fire staton to a concrete retaining will abetting 

MUterry Street. DuFour, Dllahite, Moris, Balkar, Landers, -

Maley and Dunn clubed! down the concrete wH and ion across 

MJ-berry Street to the Lorraine Mitel. DuFour and Morris ran 

up the stairs to tte balcony where Dr. King's body Uy. 

The people there said the shot had come from a red brick 
buildng north of the fire station on S. Main Street. Whle 

DuFour remain^ with Dr. King’s body until the ambulance came, 

Mooris ran north on MJ-berry to HiLhg and west on HuLing to 

the north si.de of the buildings facing S. Main Street. Another 

office (probably Maley or Dunn) was already at t:hat point:, 

and Mimis stopped there t:o assist him in securing that area.

Baker ran to the Mitel balcony where DuFour was standing 

beside Dr. King's body. He then ran back to Milberry St. and 

ran north for a distance to an alley. Baker ran into the 

alley looking for anything suspicious. He noticed that 

other members of the tact unto were securing a huldng .

(probab:iy the bnldng with its north end on Holing). 

Therefore, Baker went to the corner of Milberry and E. Butler 

and ^k up a position there.

After Landers learned the direction the shot came 

form, he found a 55-gallon drum and cimbed back up the 

concrete retaking wall on Mulberry St. into the lot on
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which the bullring where the shot was fired is located. Landers 

observed that the bathroom window was partially, opened and 

he saw an elderly write mile come up to the window and Icok out , 

He ordered him to get back firm the window;. Landers also saw 

an elderly write female lookig out a window directly south 

of the bathroom wihchw. He ordered her to get. away frcm the 

whickw. Landers also checked the bushes on the lot for 

evidence and checked the entire area for footprints. After 
other officers arrived, Landers and another MPD officer 

clmbed onto the roof of a one story bullring which backs 

up to MuLberry St. This building runs along the north side 

of the builing whence the shot was fixed.. Finding nothing 

on the roof, they came down and started up an alley Hearing 

to a basement. About 10 feet up the alley they found two 

fresh footprints in the mud. . Landers guarded these footprint 
until honcice detectVes arrvved on the scene. Subsequently, 

a plaster case was made of each footprint . However-, the 

footprnits were never posstively identifecd by either the 

MPD or the FBI. .

Upon learning where the shot was freed fom-, Drilahite 

and Maley ran out of the mtel courtyard, turned north on 

Milberry to Hating and west on Hating toward S. Main, Maley 

stopped in the center of the block and began guarding the
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north end of the bdlcing. However, DolUhote continued running 

(With gun drawn) to S. Main and turned sooth xm S. Main. 

Dllahite noticed a number of patrons in Jim's GUI at 418 

S. Main. He ran into the cafe and ordered everyone to remain 

seated and not to leave. Dllahote then stopped mxmntaaily 

at Crnipe's Amusement Company located at 424 S. Main-where 

he observed a green bed spread lying in the doorway partially 

covering a blue suitcase and a box containing a rifle. As he 

continued down S. Main a short distance near a fenced-in 

parking area, DoJahite observed Lt. Gormley and anther 

officer corning north on S. Main. Dliahite turned around 

at that point and walked back to Caripe1 s store ahead of 
Lt. GhoraLey and then crossed the street for the purpose of 
securing the front of the buildng. Mter he took up his 

position, Douglass and Wight drove up in tie lead car.

Other offccers who did not climb down tie retaking 

will at the rear of the fire station and run to the motel 

are Ghormley, Gross and Berry.. After running to the : 

retaining will, and observing tie people pointing t:o the 

toildng on S. Man St., Berry came back to tie fire statin 

entrance, jimped in a -cruiser and drove north on S. Main to 

the first intersectoral at Holing; where he stopped the ca • 

in the street and secur,ed that area. .
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Gxjrnley and Gross also returned to the front of 
the fibre station after first running to tile retaining will. 
They both tunned north on S. Main and ran toward Haling. 

Ghormley stopped at Gadpe’s Amusement Co. where he observed 

what appeared to be a blanket partially covering a blue 

suitcasse and a Browning rifle box with about a foot of the 

barrel of a rifle exposed.

The apparent discrepancies in the statements. of 
Ghormley and DlUh-te can be accounted for only by the 

mass confusion which must have occurred immediately after 
the shooting. However-, it appears that Dollahite first 

observed the bundle while running south on S. Matin with 
hs gun drawn. But, he contiuued past Canipes Amusement 

Company and after he saw Ghormley and the other officer 

coming north he turned around and took up a positicnr on the 

oppooite sid of the street from Qanpe’s.

Guy H. toiipe, tile owner of Snipe's Amusement Go., 

warmed Gormley that a white male had just dropped the 

bundle in front of his door a minute or two earlier and had 

run south on S. Main. Ghormley radioed this information to 

headquarters and stood guard over the articees. Shorly there­

after, Ganipe told Ghormley that a white Mustang automobile 

had left the area at a high rate of speed after the bundle was 

dropped. Ghormley also radioed this information to headquarters.
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According to the transcript of the MPD radio tapes 

(MPD James Erl Ray Supplements, Attorney Genera's copy, 

Supplement 79, p.1714) Tact Uiit 10 advised the dispatcher 

that Dr. King had been shot at the Lorrame Motel at 6:03p.m. 

By 6:06p.m., the dispatcher had ordered a circle fomed 

around the Lorraine Motel and the buildings west of the 

mtel on S. Main. Moreover, patrol cars and other Tact 

Units had begun t:o arrive on the scene. At 6:07pm. Tact 

Uiit 10 advsed the dispatcher that the weapon was in front 
of 424 S. Main and that the subject iran south on S. Main. 

At 6:08p.m. the subject was descrbbed as a well-deessed,young, 

wh-te mle. At 6:10p.m. the dispatcher relayed fofomatini 

from Tact: Uiit 10, that the,subject had left the area in a 

late model white Mustang;.

The men in the Tact Units and patrol cars_ kept the 

area sealed off, directed traffic, and checked out suspicion 

individuals while detectives from the Homcide Squad investi­
gated the scene. Inspector Nevelyn E. Zachary of the MPD 

avicide Squad arrived at the ri-arie Mtel at eyyrcrimaely 

6:15p.m., and by 6:30p.m. he had tiakcen custody of the bundle 

of articees found fo the doorway of Caipe's Amusement. 

Zachary toned the bundle, except for a tee shirt and pair 
of shorts, over to the EBI at about 9:30 or 10:00pm. The 

tee shirt and shorts were also tunned over t:o the FBI after 
the laundry marks were checked with local laun-rSes (Interview 

of former Inspector Nevelyn E. Zachary, September 15, 1976, 

App. B).
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B. The FBI Investigation Of The' Assassination

. 1. The JDeppa-tmmt of Justice Response and FBI
Perfomarnce

. a. Thejtofer. At approxLmaaely 6:00 p.m. on 

Apo-1 4, 1968. Dr. Martin Lithe- King, J-:, was standing 

on the balcony ouiti-die of hii -room at the Lorranne Motel 

in Memphis, Teoneisee. Moments late—, Do. King was shot 

by a high poweo rifle and then —ushed to St. Josephs 

Hoosital. At 7:05 p.m. he was pronounced dead'. The ' 

cause of death was a bullet wound which tore the maaor 

neck blood vessels and severed the spinal cood at the 

-oot of the neck (Memphis 44-1987 Sub sec. 1-13, and see 

autopsy -report:, App. A, Ex. 3).

b. Top P-io-ity Investigation Ordered. The Memphis 

Police Department was immedately aware of the King assault 

and prompTy notifeed the FBI Memphis Field Office headed by 

SAC Robert G. Jensen. SAC Jensen telephon-cally oeaiyed the 

hifomition to Waii-ngtln where Di-ecto- Hoover and Attorney 

General Clark were uno-med. The Mempis Field Office was 

directed on the evening of Ap—1 4, 1968 to -mmddaaely conduct 

a full investigation of the matter as a possible violation 

of 18 U.S.C. 241, the civil rights cmspiracy statute (HQ 44­

38861-109). ’
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This directive soon became national in scope with 
SAC’s in a.1 FBI Field Offices being ordered by teletype 

on Aril 7, 1968, t:o,participate and conduct a top priority 

investigator under their personal suprerdsicm. . This meant 

a.1 leads were to be affodded immediate-, thorcugh and 

imaginative attentocn and a.1 poossbiliiiss from such leads 

exhausted. Also, 24 hour’s was set as the period after receipt: 

of a lead within Which the isvestigatfr and reportnag must 

be competed. All SAC's were to bear personal responsibility 

for any failure t:o handle the investigaton (HQ 44-38861-153).

c. Progress of the investigator. The breadth of 
this top priority investigator is repeatedly evidenced in 

the Mu-Win fiees. A.l informant souriis - racial., seccu-ity 

and criminal - were immediately alerted and contacted for 

inffomatfon. The KKK and other hate groups as weel as 

iniivicUals known to have violent prodvites were checked. 

The fiees were checked for prior threats against Matin Luther 

King, Jr. (HQ 44-38861-2649). Name checks were crtnufusly 

being made on Selectee Service records, city and teirphre 

iirictc:riies, drivers Hanse bureaus, motor vehcle iiv:SiOrs, 

financial instiuttinss, credit records, criminal and civ.1 

ricfi•ds, marriage Henses, public utility rolls. unions, 

common carrier passenger Hets and more (e.g. HQ 44-38861-233).

(1 ) Bessie Brewer's Rooming House. Key ifomatir 

was iivil.fr>i!d early at Bessie Brewers Roaming House whence
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the shot was fired. Bessie. Brewer, Quarles A. Stephens 

and Willim C. Andhutz were dneeveewed and a physical 

description of a suspect was obtained.

Bessie Brewer, resident manager of the rooming house, 

explained that a John Willard"' registered with her Apri 4, 

.between 3:00 pm. and 3:30 p.m. He was first directed to 
Room 8, but rejected it te^tse it: had a strove and ^frrg- 

erator. Instead, he asked for a sleeping room only and 

amepted Room 5-B in the rear of the hostelry. This room 

;provided a window with a view of Dr. King’s ram at the 
Lomans Mitel. Mrs. Brewer described the new tenint as 

a white rale approximateyy 35 years of age, 5'H" to 6’ ^l1, 

weighing 180 pounds with a medium build and presenting a neat 

clean appearance (Memphis 44-1987 Sub Ser. 1-15).

Stephens, who was in his ram on the afternoon of 

Ap-il 4, remembers hearing footseeps tstwrean Room 5-B 

' - and the bathroom. He also removers the ^throm being 
orrUpied for cosiderabie periods cf time - 20 to 30 minutes 

without water running or the toilet being flushed except for 

the last visit. This last visit ended when he heard what 

he i.s certain was a gun shot:. Interrupted by the shot, 

Stephens opened his door to the talW to see a man mmm 

down the hanway carrying a large wrapped bundle. As ths 

man rain down the hall in the direction of Anchutz, Stephens
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recalls believing that he had seen this person earlier 

that afteenocon with Mrs. Brewer. Stephans described him 

as a White mile of average build, in his 30's, 5'10" to 11" 

tall., weighing 165 pounds and wearing a dark su.tr presenting 

a neat clem. appearance (Memphis 44-1987 Sub A sec. 1).

Like Stephens, Anchutz was a resident of the rooming 

house and in his roxmi at the tme of the shooting. Also . 

Ike Stephens, Anchutz occupied a room adjacent to "Jota 

Willard." He recalls watching television in his room that 

afternoon when he heard a gun shot. Immddately, he went 

to the door and as he opened it saw a man running toward him. 

This man covered hi.s face as he ran and carried a blanket 

wrapped bundle.' Anchutz addressed thie man, saying: "I 

thought I heard a shot:.” The man responded: ’Yeh, it was a 

shot." Anchutz described the man as 6' tall With a slm 

build and in hi.s 30's (Memphis 44--1987 Sub A sec. 1).

'(2) Coupe Amusement Company. The Canipe Amusement 

Company is located at 424 South Man Street and is just a 

short distance from Bessie Brewer's Rooming House at 422% 

South Main Street. In the recessed entrance to Canpe Company 

a. btatet wrapped bundle (presumably the bundle Stephens, 

and Anchutz saw) containing valuable pieces of physical 

evidence was recovered shortly after the shooting.
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The store owner, Guy W. Cardpe, and two customers, 

Bernel Finley and Juins L. Graham, were in the store at the 

tme of the assassination. Each was inderi.eewed by the 

FBI and described hearing a "thud" which drew their attention, 
and as they looked to see what had happened, they observed 

the blanket wrapped bundle in the entrance. At the same 

time, they saw a man dressed in a dark suit walking rapidly 
south on the sidewalk away from the bundle. A few moments 

later, they said, a white compact automobile - possibly a 

Mustang - proceeded north on South Main Street at a high 

rate of speed. The male was described as white, approximately 

30 years of age with a medium briild, 5'10" to 6' tall and 

weighing 160 t:o 180 pounds. (Machis 44-1987 Sub A sec 1).

The bundle, after being discovered at Campe's doorway 

by a me^er of a Me^Ws Police Department Tactical Squad, 

first came into the custody of Inspector Zachary of the - 

Memphis Police Department's Hotmcide Bureau. Later in the 

evening of Aril 4, 1968, between 9:00 p.m. and 10:010 p.m., 

Inspector Zachary delrveecdi the bundle to SAC Jensen who 

immsddately had it fown by agent courier to Warrington for 

laboratory examinaion (Memphis 44-1987-610). The bundle 

contained a Model 760 Rem.ngttoni Gamemaser rifle, 30-06 

Springfield caliber, and a blue zipper bag. The bag contained 

varies toilet artichs along with a pair of men's underwear
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with laundry tags, a par of binoculars, two cans of 

beer, and a paper bag bearing an advertssment for York 

Arms Company, Mumpis, Tennessee, with a York Arms Company 

cash sales receL.pt dated Aril 4, 1968 (Meehls; 44-1.987 

Sub A sec 1). ' .

(3) mfomation and Physical Evidence Tracked. The 

investigatoni continued with emphasis on tracing all physical 

evitcence and infomiatoon received. To this end a search 

of all Mempis area hotels and motels was iniiiased for 

the source of the blanket and bar of soap found in the blue 

zipper bag. Also, registration at area urns were examined 

for the unknown suspect who feed the rooming house and who 

might be driving a white compact automobile. At the* sara 

time, the rifle, scope, binoculars, cans of beer, laundry 

tags and other items ware traded (HQ 44-318861-1.39).

The rife and scope were quickly traced to the Aero 

Marine Supply Company in BimnOnghm, Alabama. The rife _ 

was sol.d to a ’Harvey Lowm/er" March 30, 1968. The scope, 

along with a second rfie, was purchased March 29, 1968, 

but ’Lownyer” exchanged this rifle the foiowng day for 

the one recovered at the Ganipe Amusement Company.. Accord­

ing to the Aero Marine saemen, ’Lower" explained that 
he tailed with his brother and was advised a moire powerful 

.rifle was necessary for deer hunting in Wisconsin.' However,
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a laboratory examhatiOTi of this returned rifle revealed 

that it was clogged with cosmline (a heavy grease firearm 

preservative) and could not be loafed and readied, to fine 

(HQ 44-38861-432). The saleman also provided a physical 

descripticn of "Lowmyer" Which matched those previously 

obtained (HQ 44-38861-180).

The paper bag and the sales receipt fr<m York Arms 

. Company led agents to the Memphis store where the binoculars 

were purchased. The York Arms salemain explained that he 

sold the pair of binoculars at approximately 4:00 p.m. 

Apil 4, 1968, to a wh.te male matching the descripticns 

previously obtained (Memphis 44-1987 Sub A sec. 1). By

checking the manifaccturer’s can codes and di.stri1uttCnl records, 

the two beer cans were traced to Southhavem Minnow Shop, 

Southhav/ern, Mississippi (HQ 44-38861-1360).

The centter of the nnieetigctCcn shifted frcm Hemphe 

to Birmingham on Apil 9, when the sear-ch of Memphs ims 

focused on the Rebel Mrtel and the Aprl 3 iegistrctOm 
record of an Eric Starvo Git. It was already known that 
the rife and scope were purchased in Birmn^am and the 

Gdt iegistrctCon also pointed to Bimnrgami. The registra- 
ticn record crcueed interest because Ga.it iegieteeed for the 

night of A>ril 3 only, isseed a Birm^am address and dr^ a 

Mustang with Alabama Hanse plates, (HQ 44-38861-1.180) .
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The possibility of a Ink between Eric Starve 

Git and the unknown subject was pursued bn Alabama by the 

Birmingham and Moils offices.. In their pursu-t they . 

learned that on August 29, 1967, Galt purchased a 1966 

white Mustang automobile. The Bureau agents also learned 

that the State of Alabama issued a motor vehicle operator's 

Iccnsse in October 1967 to Eric Starve G!t, 2608 Highland 

Avenue, Birmingham, AL-hcma. The physical des scr.pt ion 

obtained from this icensse matched those previously received: 

White male, bom July 20, 1931, 5'1.1” tall, 175 pounds w-th 
blue eyes and brown hair (HQ 44-38861-1180).

When the -nvestigatiOTi moved to Gat's Bimbrngham 

address it was learned that Ga.t Iveed there in late Augi^t 

until early October 1967. Because of the length of thi.s 
contact, emphasis was placed on developing moormation on. 

Gat's background. Significantly, it was leaned. that during 

his Bimnnngjhmn sojourn Galt expressed an ctth1UsSastbc 

interest in dancing and ateanded dancing school there 
(HQ 44-38861-607).

(4) . Soon after the Birmingham ^ectwn 

was uncovered Lots Angeles became a focal point in tie hiresti- 

gatiOm. The signifcancce of Los Angeles became apparent . 

Apil 11> with the knowledges of four facts. .

Los Angel.es

Qne, when on Apt! 11, 1968, the Bureau located Gats 

abandoned Mustang in Atlanta a search of it indicated that
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Gilt had had it serviced twice in the Los Angeles area 

(HQ 44-38861-989).

Two, also wcictent to the search of the Mistang a 

figment of cardboard torn frcm a Kleenex box was found. 

On it were the names and Los Angeles addresses of Anita 

Katzwinkel and Ginger Nance (HQ 44-38861-989).

Three, laundry makingjs from the recovered underwear 

were treacled to Home Service Laundry and Dry Cleanings, 

HoUyood, Ca.ifornia (HQ 44-38861-885). The foio<wng 

day agents learned that the name Eric Starve Gadt appeared 

in the laundry's records.

Lastly, a pair of pliers recovered &cm the blue 

zipper bag were traced to tie Ro^age Hardware. Store which 

i.s within five blocks of Home Service Laundry and Dry 

Cleaning (HQ 44-38861-1174).

Since it was known that while in Birniiigghm Git 

pursued an interest in dancing;, a.1 dance schools to toe 

Los Angeil.es area were checked. Gaat's name appeared in 

the rrecords of the National Dance Studi.o, Los Angeles. 

(44-38861-1293). -

Eventual?, the dance studio contact proved to be 

most important because it was through an taten^w wth the 
• X ■

dance studio owner that a photograph of Eric Stavo Git was 

finally obtained. The owner keyed the agents to an tot erest
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Git had expressed in attending a bartending school 

(HQ 44-38861-1066). Wedkng the area, the International 

School of Bartrending was located and it provided Gait's 
graduation photograph. For the first time, agenits were 

able to see and distrboute a photo of their subject. To be 

sure of macimm dissemination, the photo was circulated among 

the news medial (HQ 44-38861-967).

While in Los Angeles Gilt first liid at the Serrano 

Apartments and later at the St. Francis Hotel. Persons 

contacted at these locations called him a "lener" and 

described him as a person who kept to himself. A. departure 

from this charatarization, however, was reported, by Q^les 

Stein who, at no expense to hmseef, rod with Gilt in the 

Mustang; fom Los Angeles to New Orleans and return.

Stein explained that he and hi.s sister Rita Stein met 

Gat through their cousin Marie Matin who was working as a 

bar maid at the Sultan Bar located in the St. Francis Hotel. 

Gaat had mentioned to Matin that he was planning to drive ; 

to New Orleans and she asked if he would be w.llng t:o give 

her cousin a ric! there in order to pick up her children. 

He agreed, but it was Charles and not Rita who went along 

with Gat (HQ 44-38861-1117).

Notwithstanding the iniomltinl Stein provided, the 

investiglticn moved no closer to locating Gdt. New Orleans
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was scoured for clues and although Git's hotel and room 

were located the effort was iuitless (HQ 44-38861-1197). 

Stein also stated Git made several teepphcne calls from 

pay teepphornes along the way but an exhaustive search of 
countless teeephtme records, numbers and subscribers 

produced nothing (e.g. HQ 44-38861-3857). Lastly, Stein 

explained, that GR concd-tOnmed the ride to New Orleans 

on Claries Stein, Rita Stein.and Marie Martin joining 
George WaHace's Amrican independent Party. Each joined 

but again the ensuing investigator of this lead learned 

nothing (HQ 44-38861-1003). '

(5) Atlanta. On April 11, 1968, a citizen call came 

through to the Atlanta Police Deportment reporting the missing 

wh.te Mustang. Accor-dug tio this caller and another pension, 

both inteviiweed by the FBI, the abandoned Mustang was parked 

shortly before 9:00 a.m. April 5, 1968, by a lone man matching 

Gats description. The discovery of Gat's Mustang mmseiately 

caused agenits to seek out any additional contacts by Git in 

Atlanta (HQ 44-38861-989). .

Because Git was berieved to use lew cost rooming houses 

all such establishments were contracted for any sign of hm. 

Success was found at Jimmie Dalton Gardner's Rooming House 

where Gat registered March 24, 1968. Although ^t was 

nowhere to be found, lie had left evodence behind. Found
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in his room were a booklet, 'Your OportunLties in Lock- 

sm.thing;” and a collection of maps. One of these maps 

was of the.city of Atlanta with the residence of Martin 

Luther King, Jr., and the headquarttears of SCLC circled 

(HQ 44-38861-967).

Other evi&mce of Gat's presence in Atlanta was 

received £om the Piedmont Laundry where records showed 

he picked up laundry Aon 5, 1968 (HQ 44-38861-3627).

(6) Gat Identifled as James Earl Ray. Knowing that 
Gdt returned to Atlanta after the lssl:s!sinltiicn 0.1 con­

ceivable modes of transportaticn in, around and out ^f 

Atlanta were checked (HQ 44-38861-907). However, Gat's 
trail was cold; there was no evi&nce as to where he fled 

from Atlanta.

The Bureau became worried because with each passing 

hour Galt's chances of avoiding capture became better and 

better. Therefore, the investigative emphasis shifted fem 

foiowng Gat's trUl to identifying Gaat. In an effort 

to accomplish this the Bureau initiated a comparative sear-ch 

of three identical latent fingerprint beHwed to be Gaat's 
(one fngerprint was recovered focm the rifte; a second fom 

the binoculars; and a third from the map of Atlanta found 

in Gaat's room) against fnglrornnts of white male fugitives. 
To be sure, the imittattini to fugities was purely speculative.
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Hcwa:, the spKcuLation paid off when on Aril 19, 1968, 

James Earl Ray’s fngerprint card compared identically 

(HQ 44-38861-1575).

' With the discovery that Eric Starvo Galt was James

Ear. Ray, the investigator was redirected to a search 

of Ray’s whereabouts since the time of his Aril 23, 1967, 

escape from Missouri State Prism. Through the months of 

Aril and May the Ray-Gilt streps were traced. Eventually, 

the Bureau was able to account for Ray’s whereabouts almost 

continuously since-his escape. Nevertheless, hs trail 

remained cold beyond Atlanta, on Aril 5, 1968 (HQ 44-38861­

3509; and see (Chronology infra).

In coimeetion with their search, Ray’s family was 

identified, located, physically surveilldd and reriocdLcaHy 

interviewed for tafomatiton (E.G., HQ 44-38861-3987). Aso, 

prison inmates and associates were queried, (e.g. HQ 44-38861­

3502) as wall as his mlinry record perused (HQ 44-38861-1.616). 

But, no cites developed. Ray’s family said they knew nothing; 

they had not heard from nor been in contact with James and di.d 
not know of his whereabouts (Chicago 44-1114-27). Prison 

inmates and associates told tales of bounties offered for 

the death of Dr. King but exhaustive inrestigatins could not 

substantiate their clams (e.g., HQ 44-38861-3767).

Frustrated, the Director prepared a memorandum! for the
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Attorney Genial dated May 13, 1968 in which he explains 

that extensive investigation has not resulted in any new 

developments beyond Atlanta., April 5. Therefore,, the 

Director requested authorization for telpphone and micro­

phone surveillance on Ray famly mimers. The request, 

however, was never acted upon (HQ 44-38861-3509).

■ (7) Passpro-t Search. From an interviw with a former 

climate of Ray's at Missouri State Prison it was learned 

that Ray appreciated the ease with which a person living 

in Canada could obtain a false passport (HQ 44-38861-3889). 

Though it is not clear that the cellmate's commute pre- 

cipiteted a sear-ch of Canadian passports issued since Ray's 

Apil 23, 1967- escape, it i.s known that on the request of 

the FBI Legat i.n Canada such a sear-ch was conducted by the 

Royal Canadian. Mounted Police. A passport, search, was also 

conducted in Mexico and the united States (HQ 44-38861-4445).

Though the search went through a staggering number 

of applications and was based on the cim?rrisin of Ray's 

photograph to those submitted with the lrplicatiion, it proved 

to b1 mr necessary break in.picking up Ray's trail. At 

9:30 p.m. Jut1 1, 1968, The Legal attache, Ottawa, 

Canada, called! the Bureau to advi.s!i that after reviewing 

sone 175,000 applications the RCMP located a passport issued
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April 24, 1968 under the name Ramon George Sneyd which 

contained a photograph very definitely simlar to Ray . 

(HQ 41-38861-4110).

The passport was filed by the Kennedy Travel 

Agency in Toronto, Canada.. Incident t:o their Lavesti- 

gatitm, - the Royal Canadian Mounted Police contacted the 

travel agency and obtained a hand printed note frm Sneyd 

concerning his applicatorm. The note together with de 

passport photo an.d a latent palm print were forwarded to 

the Bureau for laboratory txamnaticm which concluded that 

Ray and Sneyd were the same person. (HQ 11-88861.-1262, 1268).

(8) Ray Apprehended. The Kennedy Travel Agency also 

provided infomatotno that Sneyd purchased a round t:rip a-r 

ticket from Toronto t:o London departing May 6 and returning 

May 21, 1968. But New Scotland Yard determined that Sneyd 

turned in the return porticn of the fare and received a 

May 7, 1968 ticket to Lisbon, Portugal plus a $11.60 vowher 

(HQ 11-88861-1819). -

Immgation aittoritees in Lisbon were toeLateyy 

contacted. It was leaned that Ray ha.d entered Lisbon 

May 7 bait had exited for Lond.cn May 17, 1968 (HQ 11-88861­

1725). . •

Stops were issued by New Scotanrd Yard for Sneyd. At 

11:1.5 a.m , June 8, 1968, Ray was apprehended by oncers of
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New Scotlnd Yard while he was passing through British 

immigration offices in the London Airport. At the time 

he was planning a fight to Brussels, Belgim (HQ 44-38861­

4616). •

2. Aieeged qons>iracess

Literally ^ra of aieeged conspiracies were 

communicated to the Bureau. From the date of the assas­

sination in April, 1968, even up to this date, the FBI 

has been approcched by numerous persons with stories 

which purport to identify a conspiracy to kill King. 

These st°ries halved tile widest range of perpetrators 

and particpanisj as weei as motives. To the extent 

that these leads were pursued, the Bureau was pelt in 

the ratier difficult positron of conducting an investi­
gation which ranged far beyond tie concrete evidence 

that had already been obtained. When the leads were 

in fact bogus ones,' the FBI was attempting to prone a 

negative in each reported case. WLth a controversial 

figure, such as Dr. King, the iossSbbliiiss of conspiracy 

were numerous;. Conssepunnly, the Bureau’s crecdiblity 

wld necess<ar.ly be strained, given its past relaton­
ship with the ciV.'l ri^ts leader, unlLess each story was 

disproved. Yet the Bureau atempted to cover each lead.
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As previously stated, each SAC was held personally .

responsible for an expedited and thorough review.

Based on our review of the files, the task force 

is satisfied that the FBI did a credible and thorough 

job in attempting to identify any possible conspiracy 

or persons who could have been involved in the murder. 

In each of the ilelgitOns receded, the Bureau immediately 

inteviieled the person Who was the source of the illegitiOT. 

Where thi.s was possible (i.e. where the source was not 

anonymous). In situations where the ctomlaint was not an 

obvious hoax the Bureau then attempted immediately t:o 

identify the aUged participants and interview; them. 

Were there was not a satisfactory explanation to dispel 

the aU^aton concerning; such marters as whereabouts or 

associations,, the Bureau then would check further. Ths 

does not mean that every allegation was pursued to the 

ultmate degree. Judgement based on experitmee dictated 

many of the decisicns;.

These judgments were also tempered by a critical' 

factor. Within fffeen days after the murder, the FBI 

was convinced that Gaat and Ray were the same person, 

that this individual purchased the rifee, rented the 

room across from the Lorraine Motel, and fieed the shot 

that kiHed Dr. King. While there were many other people
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who were antagonistic toward Dr. King and many who 

had apparently discussed kiling hm, any successful 

conspiracy would have to have involved Ray based on the 

evi:^ at tend. In il the years folOwsng the assas- 

smtrnn, the invests-gatOon has faieed to reveal any 

crnectto beween any aUeged conspirator (s) and James 

Eal Ray including those alleged by Ray himself. Indeed, 

the overwhelming evidence indicaees that Ray was almost 

totally atone during the year after his escape from the 

Missouri State Prison. .

We have not addressed here the Bureau's handing of 
particular conspiracy leads because of the l^ge number of 
aieegatocns involved. Bureau files can be checked for each 

reported l^d and tie result^ investigator on that lead 

traaced to its conclusion. .
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C. The Story of James Earl Ray .

1. Chronology of Ray's Activities On and . -
After Aril 23., 1967

On Sunday, the 23rd of Aril 1967, after he had
j r Aril 23. 1967

served seven years of a twenty year sentence for armed

robbery in the Masonri State Peeitentiary at Jeffesocn 

City, James Earl Ray escaped. When a truck appeared at 
the prison bakery, where Ray worked,, a.bread box was 

carried onto the truck to be delivered to a nearby prison .

farm. Ray ha.d concealed himself inside the bread box, .

and later fled frmi the prsscni truck at a stop prior to its
rreaching the Renz prson farm. (35031; Huie, pp.24-27.) -

Ray allegedly'headed first toward Kansas City ,
April 24-28 

(Huie, p.27). On tic tMrd day he burglariedd a .

trailer siting by tie Missouri River takmg a blanket 

and freed (Huie, p.27). For the next three nights hie made 

his way along the railooad in the directon of Kansas City

*/ Ray has provided varying accounts of his escape frem 
prison and of his subsequent activities prior to apprehension. 
The task force's most cr,idibli view of hi.s staements has 
been used here. These adm-ssions of Ray are found in He Slew 
t_heDreame^,_Huie , Wiliam Bradford , Delacorte Press , New York, 
1968 (hereinafter, Huie); A.1 other citations herein are for 
serials in the Bureau's MURKIN fRe, HQ 44-38861. The task 
force has obtained xerox copies of Ray's corrresIei:dceiee with 
Mr. Huie which r'ifl.ict tie admissions cieed by Huie.

-65-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



to a city large enough so hie would not be noticed and 

took a train to St. Louis. He then took a taxiaib t:o 
East St. Louis, called a hemd who drove him to Edwards 

ville whence he caught a bus for Chicago (Huie, p.28) .

On May 3rd, Ray secured work for the next eight 

weeks as a dishwasher and cook's helper at the Indian 

Trail Restaurant in Winnetka,, Illinois, and resdded at 
2731 North Shffield in Chicaigo under the name Joihn L. 

Rayns. He purchased a 1959 Chrysler automobile from 

a private owner on June 5th for $200 (5448). On' 

June 9th, he faieed a driver*a test, but passed the 

test on June 12th (5394). Ray moved frm his 
Sheffield address t:o 1648 Lunt Street on June 17th . 

where he paid one week's rent (5118). Ray was issued 

a drivers permit in the name of John L. Rayns for the 

State of UlnoAs on June 21st (5394). During the week 

of June Wth Ray left: His -job, ^d requested.that his 
final paycheck be forwarded t:o the Lunt Street address, 

which it was (5118).

Thereifter, on July 14, Ray purchased a 1962 

Plymouth automobile from a comercial dealer in East 

St. Louis, Illio)Ss, and transferred thie lccnnsed 

plates frm the Caysler to tie Plymouth (5413; Huie, 

p.39). Leaving East St. Louis on July 15, Ray proceeded

May 3

June 5

June 9

June 12

June 17

June 21

July 14
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to Monreal, Canada, via Indianapolis, Dtroit and July 15 

Windsor (Huie, p.40). His prmte objective was ‘

allegedly to secure a Canadian! passport:- (ddm p.41).

As Jota L. Rayns, he registered for an overnight 

stay at the Bourgard Motel in Dorion, just west of 

Monreal (idrn, p.43; 5437x). .

Next, Ray first used the alias Eric S. Galt July 19

when he signed a six month lease for an apartment 

in the Hakay Apartments, 2589 Notre Dame East:, in . 

Motreal (2192; Huie, p.43). Ray then aHegedly 

held up a food store steaing-$1700 (Huie, p.47).

Tta foiowng day ta spent $300 for new clothes at the .

Tip Top Tailors, 488 St. Catherne West, had his hair -
ait and a manicure at the Queen Eliabetth Hotel (Huie, 

p.48) . He also orfered on July ,21st a $75 taioor-made •

stut at the English and Scotch Woolen Company (4692).

■ (A month ata a half later, by a letter fem Bimninghan 

feted September 6, 1967, this tailoring company was 

instzuoted by Ray to send the fn'ished garment to him 

at his then BiCTiinghmIl address.) Three day's later Ray July 24 

ordered three sex books form Futura Books, Inc., in 

Lngewood, California, (2192), and on July 28th, he . July 28 

enrolled in a correspmfence course at .the Lockitathing 

Institute,, Little Falls, New Jersey (2068). Both matters 

were pai.d by Canadian money orders.
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Ray vacaticned, beginning July 30th, at the July 30-
„ „ , , . August 5
Gray Rocks Inn on Lake Ourmet in the Laurrntiai

Momtains seeking, according to Ray, contact with 

a respectable woman t:o vouch for him on a passport 

applicator. He was "picked up" by a female Canadian '

Gvenmatt employee and her girlrritld and spent the 

next few days ^ thra before leaving on August 7th;

The two women follwed, stayed overnight with Ray in August 7

Mitral on August 7th, and then returned to their 
radices in Ottawa (Huie, pp.51-53; 5402). On

August 9th, hie purchased by mrey order a formula for August 9

making glass for a two-way minor (2192) . Then, on August 19

August 19th, Ray visaed tte government employee in 

Ottawa, but did not importune her to assist him on his

passport application (Huie, p.54).

During the approximately two and one-haf "Raoul"
m I contact

months of Ry s stray in Canada he relates, meeting an dates July 18­
. Aug. 8 & throu 

underworld character named "Racoil". After negotiaiinns, Aug. 18 •

Ray stated to ao^r Hute, that he engaged m smjggling .

opnrati(tn with "Raoul’1 and to proceeded to Bimntngtmn 

to meet '^W at the latter's director. Meanwhle, Aug. 18-20

he stayed at ^ TUn and Country Mtel, Ottawa, fiom

August 18th to August 20th (5502). Whoever may be
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the truth of the story, Ray left LMotrea-1, met his .

brother at Northbrocoke, Illiooss, gave his Plymouth 

car to his brother Jerry Ryan, (5413), proceeded 

from Northbrcnle or Chicago t:o B:irmiinghmn, stayed 

August 26th at the Granada Hotel, 2230 Fourth August 26

Avenue as John L. Rayns (5400; Huie, p.61), and that 

same day also took a room in the name Eric S. Gilt '

at the Economy Rooms, 2608 Highland Avenue . (2324) . August 28 x

Two days latter Ray, as Gilt, giving the HighLmd 

Avenue address, rented safety deposit box No. 5517 

at the Main Office, Biminnghmn Trust National Bahk 

(2323; Huie, p.62). The access record on this 

box shows entries at 2:32p.m. on August 28; frm 

1:52p.m. to 1:56p.m. on September 5; form 11:05 

to 11:08am. on September 21; and from 10:3.6am.

to 10:19am. on September 28 (2323).

The purchase of a White 1966 Ford Mustain was August 29-30

accomlislied at the end of August by answering a ’ ’

newspaper ad on the 29th ^f Augiust a^ paying $1995 m 

cash to WilUm D. Paisley on the 30th (628). A.1 

this checks with the car purcta.se chronology Ray 

himseef adimtted to author Wiliam Bradford Huie 

(Huie, pp.61-63; Ray's self-serv-ng attributon of 

"Raoul" as the one who directed him to buy the car 

and who supplied the-cash is uncorroborated).
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Ray as Eric Starvo Git, applied for and was September 6

issued Alabama driver's liennse No.2848947 (4143).

The signature matches the other handwitihgs of the 

same name (4143) . At some point during his stay in ,

Birmingham, Ray purchased a .38 revolver which was 

found on his person on his arrest in Heathrow Airport, 

London, England (1422).

On September 12th, Ray enrolled' for 5 weekly ■ , September 12

dance classes at the Continental Dance Club Studios 

(2324). The Modem Photographic Book Pdblishng

Co. Inc., of New York City received a coupon order September 26

from Eric S. Gat.for a photo book (633) and a lettear 

by Ray as Git written September 26, asking that the 

book not be sent as he was moving and would give the .

changed address Hitter (4143). The hanedwitmg was 

identical with Ray's (4143) .

' Ray purchased a bank draft from the Exchange September 28.

Security Bank, 5 points’ South Branch, Biminham 

payabl.e to the Superior Bulk Film Co. of Chicago and 

this accompanied an order on that company for a Kodak ' 

Super 8 movie camera, a projector, a splicer .and a 20 

foot remote control cable; price $337.24 (1135). Thm 

Ray typed a note to the fim company seven days
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later in which he acknowledged receipt of the items 

he had ordered but returned the movie camera as the 

wrong one; hie stated hie was leaving for Mexico on 

October 7, and would send a new address to which 

the correct movie camera could be forwarded (4143). 

On September 30th, Ray paid only for his room (2118).

Ray, as Git, was issued Alabama Iccnsse tags October 6

No.1-38993 for 1968. He left Bimdngamn for Mexico 

on October 6 (Huie, p.66). On the 8th of October, October 8

Ray purchased a 30 day Mexican auto insurancce policy Octoter 10

(1904) . He reached Acapulco on October 10th, proceeded Octoter 15 

to Gluldllljara on October 15th and left there on 

the 18th for Puerto VUlmta!, Jalisco, Mexico, 

arriving in Puerto Vallartai on the 19th (5496). He 

registered in Room 212 of the Hotel Ro at Morelos 86 

on ths date; hs "Git" signature and writings match 

his other Gat writes (4143). Galt typed a letter 

to the fim company t:o ask for a rehmd to the Puerto 
VallaTU address in leeu of the Kodak movie camera 

which had teen mailed meanwhile to his vacated

October 18

October 19

October 22

Birminggamn address (4143) . Again the written signature

on this note matched the. string of "Git" statuses.

(4143). For some reason (Hui-e says Ray said he wanted November 6-1.3
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a week in a more expensive room in a hotel on the 

beach.) (Huie, p.81), Ray switched hotels, going 

from the Rio to the Hotel Tropiana (1219). He 

spent most of his the in the- period from October 

19 to November 13, 1967, with a girlfrimd, Ima 

Morales, whose true name is Manuela Aguirre Mstdrano 

(1219), and posssbly another female named Nina 

(Huie, p.8).

Ray left Puerto. Vallarta and drove to Los November 14

Angeles where he rented an apartment at 1535 North 

Serrano Avenue on the 19th of November. (668; Hu-e, 

p.85). He then wrote a typed!-letter to the Suxeior, November 19

BiULk Film Company, Chicago, to forward to his new 

address the refund due him lor the undelivered Kodak 

movie camera; the signature on Ukis L.etter matches 

the other "GaLt" signatures. (4143).

In this second week of hi.s stray in Los Angeles, November 27 

Ray began a series of six visits to a clinical Deceiver 14

psychologist, Dr. Murk O. Freeman, in hopes of November 27

overcoming his shyness, gaining social confidence, November 30 

learning self-hpnosis to gain relaxatocnL, sleep ah December 4,
■ 6, 11, & 14

remember thnigs better. .
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, Apppareitly, in a further self--p]proveeatt strep,

Ray enrolled in a course of dancing instnuctons with December 5

the owner of the National Dance Studio , 2026 Pacific 
Avenue,, Long Beach, difomOi (4143). On December

13th, Ray wrote his Bii-ng-gb— bank to close his December 13

safety deposit box (2323) . He paid $100 on the December 14

dancing lesson contract on the 14th of December, left 

laundry at the Avalon Cleaners & Laundry, Inc., 
5662, Holywood Blvd., Los Angeles, on the foiowng December 15

day-ticket No.31053 and laundry mark "20R-3" made 

by a Thermo Seal marking machine (4143); and also 

on December 15th Ray, as G^t still, began a round

trip drive with Charlies J. Stein, 5666 Frank.in -

Avenue, Los Angeles,-to New Orleans in Ray's whte 

Mustang to pi.ck up Stein's sister's two smd children

(4143). Stein and Ray arrived in New Orleans on the December 17

17th, the latter registering at the Provincial Hotel, 

1024 Chftes Street, Room 126 (5399). The "Gat" 

registraton card signature matched the strng of .

such signatures in Ray's odyssey and he further 
recorchd that hie was driving a Mustang with Alabama 

Heerse No.1-38993 and gave his address as 2608 

Highland Avenue, B^iug.ghmn (4143).
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Ray checked' out before the 1:00p.m. checkout 

tme on the 19th and, with the two chicken. and 

Charles Stem, made the return trip to Los Angeles 

atrrivhg by the 21st of December when he took the 

first of the series of dancing lessons he had 

si^ied up for. The next day h.e picked up his 

laundry. Four more dancing less sons are recorded 

next (4143). .

On December 28, 1967, Ray first indicated 

his interest in immigrating to Africa, and more 

particularly to a white ruled area, by writing a 

letter of inquiry to Mr. John Acord, Chairman, 

American-Southern. African. Corneil, 800 Fourth St., 
S.W.; Worthington, D.C.'; the signature of Git, 

matched up with the other Gilt writhgs. (4143).

Ray sai.d he visited Las Vegas on New Year's 

Day. (Huie, p.96). Dance lessons are documented •

on the 2nd and 3rd days of 1968 (2325). Gia.t 

bought Bank of Ameica money order No.0799 18037 

in the amount of $15 frem the Hoiywrood Western 

Branch payabl.e to the LocksImithing Institute (2325). 

The FBI ZUib rnade t:he usual writng match up on the . 

signature (4143). Memnhhle Ray showed up regularly 

for danit lessor (2325). On January 19th Ray si^eed

/

December 19

December 21

December 22

December 25, 
26^27^228

1968
January 1,263

January 8

January 9,11,15, 
16618
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up for a bartending course at the Ihternatocnal. School . 

of Bartending 2125 Sunset Boulevard (2325); his 
application signature fils his other Gat signatures 

(4143). He left his laundry at the Home Service 

Laundry and Dry Cleaning Go. at 5280 HoU^ond Boulevard 

(2325, cites laundry list No.3065 in E. Git's name 

with Thermo Seal sticker 02B-6, the marking on the 
T-shirt and shorts in the bag abandoned at-the front 
door of Gmipe's Amusement Go. in Memphis» April 4, 

1968).

On January 21, 1968, Ray changed his lodgings 

to Room 403 of the St. Francis Hotel, 5533 Heilwood 

Boulevard (2325). On the 22nd and on the 23rd, 25th, 

29th, 30th, 31st, February 1, 5, 6, 8 and 12, Ray - 

regularly ateended donee lessens (2325). He bedded 

bartending school though to March 2, 1968. He bought January 29

two Bank of America money orders on the 29th of January, 

one to place an ad in the Free Press solicitig a • 

female pm pal and the second to pay for a mil 

forwarding service (1500). Each transaction created 

a hanhwiting match as did a Ba^ of America moray OTd^ 

No.0799 17281 payable to the Licks1mLthing Institute, January 31

Little FaUs, New Jersey (2325).
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Ray's 1966 White Mustang with Alabama lCenir 

No. 1-38993 registered in Alabama under the alas 
Git was serviced on the 13th at a Chevron Station, 

1506 North Normandie Avenue, Los Angeles with milage 

at 34,185. Another undated servicing some 200 miles 

later occurred at Cort Fox Ford Co., 4531 Rolled 

Boulevard to Los Angeles (2325). •

Ray attmpt<di t:o increase his social life by 

writing and sending his photograph t:o a woman listed 

by "The Local Swinger" which Isstng was secured ior 
$1.00; Ray in iact wrote 5 such letters (4143). The 

Gil: signature was added to the FBI's matchups and 

Ray's photograph secured. For reading mterial, 

Ray ordered books fom Futura Books payirg by money 

order No.0799 19430 on the 26th. (1500). The , 

signature matchup was made (4143). On this sarnie day 

Ray made a money order payment No.0799 19701 to the 

Locksmithing tostitutte (2325). He sent another, 

No.O7" 19704, ior the ’Lockstoth's Ledger" with 
matchug signature (2325)'; he sent two money orders, 

Nos.0799 I9702 and O799 19703, and a letter order to 

Tiny Enterprsees, 8512 Whitworth Drive in Los Angeles, 

a mii.1 order house, ior one pair oi Japanese handccUiii 

(1500), wth signatures matchable on two oi the'three' 

documents (4143).

February 17 '

February 26
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At intervals in his stay in Los Angeles, Ray 

had plastic surgery done to change his appearance 

(author Huie puts this treatoent as on March 3, 7 and 

11, 1968, Hute, pp.107-8); he visied a psycthliogst- 

hypncOist, Reverend Von Koss on January 4, 1968 z - 

(Hm.e, p.102), and allegedly some seven other ’ 

psyCh-atrists, hypnotists or scientologists.

According to author Hute, he frequented a bar known 

as the RObit's Foot Club and on one night became 

involved in a racial argument foUwed by a mugging in 

whicu he Had Sals watt ttolln and lost his suit jacket, 

carkeysand drib's lCe<n,te (Hue, p.96-98). According 

to auttor Hute cit-a Ray as Ms source, Ray teepphonai 

Alibam and had a duplicate icenss issued; ths was 

fcnratded f°> lais fem:- Birmingham address to California 

and received there about March 10, 1968 (Hue, p.98).

"Gat" was graduated fr^ tee bartending school March 2

on thl 2nd of Marth. His pictuure was taken With the - 

tchoOL operator and Ray closed ^s eyes to make recogd.- 

toon more difficult (4143; Hute, p.104). .

A postal money .order No.1,916,211,778 was sent March 8 

to the Lockssmthing Institute as a periodic payment on 

the correponcfence course Ray was taking (1428). The 

signature matchip was mate. (4143.) •
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I
Ray lusted a change of address on March 17 

with the St. Francis.Hotel, giving his forwarding 

address as Geieral Dalivery, Main Post Office 

Atlanta, Georgia. (4143). Presumably'he-left 

Los Angeles in his White Mustang^ on thi.s date, 

proceeding to New Orleans where he left a box 

of clothing; fcr Marie Martin’s little daughter, 

Marian de Grassee, at Charles Stein's cousin 

Theresa Stone’s residence, 4019 Royal Street (4-143; .

Hute, p. 108).

From New Orleans, Ray drove to Selma, Alabama March 22

(5502), (where Ray began to stalk Dr.. King according ’

t:o Hue's statement of Ray’s admission on this) and, March 23 

after an overnight stay there, he went on to Montgomery, March 24 

to B:Lminghrm and finally to Atlanta, Georgia (Huie, p. 

112). '

In Atlanta, Ray rented room No.2 in a rooming March 24

house at -113-14th Street, N.E. fom the operator, 

Jmmy Delton Garner (1033) . He stayed there unil March 28

March 28 on which day, whle still in Atlanta, he 

purchased U.S. Postal money order No.5,615,057,9*23 pay­

able to the Locksm-thrng Institute (1428);. The Gat 

signature was a matchup (4143). _
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' On the 29th Ray appeared at the Aeromarine Supply March 29

Company, 5701 Airport Highway in Brnniggamn, Alabma, 

and using the alias Harvey Iow<ar purchased a Remington March 30

.243 caliber rifle, Model 700 with, a 2x-7x Redfield 

telescopic sight mounted on it (432). Almost certainly 
because the breech ^f the .243 caliber weapon was caked 

With a hardened preservative (cosmoline) and could not 

be loaded, Ray returned it the follwng day (not having 

fired it). He explained that his ’brother" didn’t like 

it,, and exchanged the .243 rifle fora Model 760, 3°-06 

caliber Remington. The scope was transferred tn the 

lather rifle. Throughout these tramnsactinns the package 

for either rifle was a Browning shotgun carton which was - 

large enough to hold the scope-equipped Remngtcns (432).

The Atlanta Homing house operator:, Jimmy Delton Much 31

Garner stated he had Ray print his name (Eric S. (Gat) on. 

an old envelope at Garner's request so that Gumer could 

transfer the name properly to hi.s official records; title, 

hand^intnig is a matchup with other Gilt-lay printinig -

samples (1033).
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Using the name Eric Galt, Ray left his -laundry ^pil 1

and dry cleaning at the Piechont Laundry pickup 

station, 1168 Peachtree, N.W. in Atlanta (4143). Two Am 3

days later, as Eric S. Git, Ray on Am 3 registered 

into Room 34 at the Rebel Motor Hotel, 3466 Lamar 

Avenue, Mamhis, Tennessee (the disOmce between Atlanta 

and Memtns by the most convenient route is 398 miles); 

he gave 2608 Hi.ghlaid Avenue, Binmngamii as his address 

and he noted on the regtetraton card that he was driving , 
a Mustang with Alabama lieesse No. 1-38993 (4143) . His 

signature was a match to the other identified Git signa­

tures (4143). On ths same day, Ray purchased a safety Anil 3 .

razor and shaving supplies at the ReaH Drug Store in 

the Whitehaven suburb of Memhis (Memphis 44-1987 Sub A- 

Sec. 1; Hute, p.129).

Ray left the Rebel Motel before the 1p.m. ApT-I 4,

checkout tie on April 4th (4-143). At some point 3-3:3(p).in.

between 3p.m. and .3:3(p>.m. on the 4th, a man 

generally answering Ray's description rented Room 5-B 

at 422 1/2 South Malin Street, Mempds, in the name of 
John Willard (item. 33). Ray adm-ts to having been in 

the room with "Raod." whom he first said rented thie 

room using the ’Willard" aliss he, Ray, supplied (Huie, 

p.1.15). In lnothir tetter to Huie, Ray states he hiuelf 4:00p.m.
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rented the room using the alas John Willard (Huie, p. 

30). Ray want out to the York Arms Company Store then 

located at 162 South Main Street and purchased a pair 
of BusShell binoculars for a total of $41.55 (4143); 

Ray was identified by the saleman at York Arms and 

Ray admEs to having bun to the sports store and to 

having made the purchase of the binoculars (Huie, p. 

115). By 5p.m. at the latest, Ray had returned to 

the rooming house, parried his Misting and ha.d taken 

his zipper bag and bedspread to Room 5-B (Huie, p.115); 

by necessary ieflelalce, because it was admittedly .

brought down from there and dropped on the sidewalk, 

the 30-06 rifle had been taken up to Room 5-B at this 
tme or just before Ray’s trip to the York Arms Co. 

Store (See Huie, p.114 and p.131; 4143).

As detailed in the discussion of the course of 
the FBI investigator ante at pp. 48-50, the assassin Hed 

from the common bathroom at the rear of the rocming 

house after firng the shot that kiHed Dr. King. The 

assassin could -have cleared and undoubtedly did cl.ear 

the corridor and the stair’s to the street in about 45 

seconds. In another 15 seconds at the outside he could 

have reached and undoubtedly did reach Ray's ware

6:03:5(p3.m.
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Mustang after droppug Ray's bag, the rifle Ray bought 

and bearing only his fngerprntts and the bedspread Which 

Ray ad^ts taking up to Room 5-B (Sttff reenactment;

Huie, p.115) . According to a post-comn.cton statement by 

Ray to then Speeial Agent in Charge of the Memhis Field 

Office, Robert Jensen, roomer Charles Stephens had-a. . 

good look at Ray in the rooming house (5622; Interview of 
Robert Jensen, July 7, 1976, App. B).

. On the strat Guy Waiiien Cmipe, Jr., in his place 

of business, Canipe Amusement Co., at 424 South Main Street 

heard a thud near the front door of his store, looked up 

to see a wn.^ maLe walk rapidly past his store going 

s°uth (right to Left to someone inside the store) and, 

w-th the two customers in his store, went to the front 

door Where they observed a smai White car, a Mustang 6:04px:

according to t:he two customers, pui away going north 

(Lift to right) fora a curb side parking place just south .

of Campe's store (Me^his 44-1.987 Sub A-Sec.l; cf.
Huie, p.131).

According to Ray's .admission to author Hu_e, Ray April 4 
.. 1968
drew solUh into Mississippi and then turned east throo^h 

BiLmiighhmn reaching Atlanta about 6a.m. on Apil 5th Appil 5,
(Huie, p.1.32). He abandoned the White Mustang.. On the 1968
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table in the room, at the Atlanta rooming bouse, he. left _ .

a letter about South Africa frm the John Birch Society 

in difoma and a copy of the Free Press from Los

Angeles to divert the FBI’s attention to CilrUfomai April 5,
. 1968

while he fled to .Canada (Hue, p.133). • Ray picked up . between
9:00a.m. &

his laundry at the Piedmont Laundry pick-up station at 10:00a.m.

1168 Peachtree N.E. in Atlanta on the 5th of Aril (4697).

. He then took a bus deputing Atlanta just after noon on approx.
■ ' 1:00p.m.

the 5th and arrived in CrnCnnati at about 1:30a.m. on

the 6th of Am.. Arter a one hour layover Which he
. Aprl .6,

stated he spent in a tavern near the bus deport, Ray 1968
_ ' 1:30a.m.

contnnited by bus to Detroit Where he arrived at about • 2:30a.m.

8a .m. (Huie, p .135) . He crossed by taxi intro Canada between 10
_ _ and Ha.m .

arrivhg in Windsor an hour or so before noon and

proceeded frcm there to Toronto by train arrivug; at

about 5:00p.m. (Huie, p.135). He rented a room at approx. .
5p-m-

102 Ossington Avenue -without giving his name (5502;
. - approx.

Huie, p-135). 6p.m.

. On the 8th of Am Ray began the process of Apil 8,
' 1968

securing a Canadian passport. He picked two names,

Paul Edward Brigham and Ramon George Sneyd, from the 

announcements of births in newspapers for the year

1932 at the public library (Huie, p.137). He made an. - . Apii. 10,
1968
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application for a dupliwite birth ce^i-fcate in each of 

these names on Aril 10 and on the foliwug day had Aril 11,
• ' 1968

a passport picture taken in the name of Erdman and 

then to provide a separate miling address for the 

expected replies as to Sneyd, he rented a room at . April 16,
1968

962 ..Dundas Street in the name of Sneyd on A^l 16th 

(5502; Huie, p.141). On the same day he executed an 

application in the name Paul Brigman with his, Ray's .

102 Ossington. Avenue address as the person to be •

notified in case of emergency (Huie, p.143). The 

Kennedy Travel Agency of Toronto handled the processing

.of the applicator for Ray (5502). On the 19th Ray A^l 19,
. 1968

moved to the Dundas Street address (5502).

The fngerprintts of "Eric S. Gat" were found to Apil 19,
1968 

be a match with those of James ^rl Ray after a search

of the print file on Figitive Felons.

According; to author Huie he gleamed from Ray that 

Ray visited four bars on the 21st in order to watch the 

TV show 'The FBI" (Huie, p.1.47). He found the show tuned 

in at the fourth plre he treed and learned that he had 

made the Ten Moist Wanted List with an :mtenilt•Cnal "oook- 

out'as to Ray (Huie, p.147). He checked out of the 

tesington Avenue room! on the 19th (Huie, p.147). •
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On Aril 24 the Canadian passport in the name of Aril 24, 
■ : ' . . 1968

Ramon George Sneya was issued to Ray (Huie, p.148). Ray 
- May 6,

purchased a round trip ticket to London and departied 1968

on May 6, 1968 (Hui.e, p.149). From London Ray took a

plOne to Lisbon where, he spent-10 days lookhg for a , 

passage to Angola (Huie, p.150). When he was unable. 

t:o do so he returned to London after first getting his 

passport replaced at the Canadian. Embassy in Liston t:o May 16,
1968 

c°trect the spelling of the name Sneyd (instead of Sneya) 

(5502; Huie, p.150).

Ray renamed to London and spent his the trying May 17,
1968 

to find a way t:o join a mercenary force (Hue, p.150).

To this end he bought a plane ticket to Brussels and was

in the process of meeting his plane at the Heathrow Arport June 8,
1968 

when he was apprehentod on June 8, 1968, by detectives from. - .

New Scotland Yard (4346,4-368; Huie, p.1.50-151). The arrest 

was made on the basis of use of a fradulent passport and 

carrying a concealed weapon, i.e., the loaded .38 caliber 

Japanese-make revolver found on his person at Healthrow 

(4346,4368; Huie, p.151).

Thi.s chronology has been compiled from data in FBI 

reports and Ray’s letters to author William Bradford Huie. 

It was hoped by the task force that we would have an
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opportunity CO go over the tracts with James Earl Ray 

himself. Accordingly, after the United States’ Supreme 

Court denied his petition for a writ of certiorari, on 

December 13, 1976, a verbal request was made to Ray's 

Attorney, Jemes H. Lessor, for an opportunity to hermw 

Ray. Ieear ^tod that he was writing Ray a letter that 

day and wohd advise him of our desire to interview him 

and leave the ratter up to him (Interview of James H.. 

Lesar, December 14, 1976, App. B). Also, the task force 

sent Ray a l^ter on Dec^hnr 15, 1976, via his attorney 

requesting an interview (See letter to James Earl Ray, 

December 15, 1976, App. A, EX.14). Whle no answer to 

our letter was, received, Ray sent the task force a copy of 

a letter addrared to his attorney. Ray attached a copy 

of a comlaint he recently fUd in a civil acton and 

stated in the letter to his attorney that: "I agree with . 
your advere opposing the interview. It would appear that 
this would only be in tie interest of the J.D. and their 

book writng colhborators, e.g., Gerold Frank, George 

McMillan, et al." (See letter to James H. Lesar, Dumber 20, 

1976, App. A, Ex.15).

Abnnt a statement to us frmi Ray, four wising Ray 

explanations were compand and are here briefly noted.
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. First, nc one, other than his attorneys tailed with

Ray before the plea bargaining resulted in his conn-ctim 

tf tiie First Degree murder of Martin Luther King, Jr., and 

sentencing in open court cn March 10, 1969, before Judge 

W. Preston Battle, .Criminal Court of Shelby Ccmty,. 

Tennessee (See Transcript App. A, Ex,.16). At that, tme, . 

on voir dire, Judge Bittitle asked Ray: "Are you pleading 

gu.lty to Murder in toe First Degree in this case because 

you killed D^ Matin Luther King under such' ciicumctancles 

tihat would mate you legally guilty of Murder in the First 

Degree under toe law as explained to you by your lawyers?"

Ray answered: "Yes." .

Ray then acMowlecgged that he was pleading guilty 

freely, voluntarily and understandingly. He and his 
.attorney, Percy Foreman, inttaaled the copy of these 

question and answers. Ray alto signed a detailed 

stipulaton confessing that he fired toe fatal, shot (5506).

The task force observes that the only way one can 

be "legally gulty" of first degree murder is when one 

accomlishes, or aids or assists in the accomplishment, of 

the wrogfu killig of a human being with premddtatton 

and malice aforethought. Thus, Ray has judicially confessed 

that he ht^oided to and did kill Dr. King.
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Second, Ray relaced in writing co anchor Huie a ■ 

story of his odyssey from Missouri State Prison to Mearas 

which acknowledged that hie bought the murder weapon, made 

his way to Memhis, rented the room there at 422 South 

Main on Aril 4, 1968, using the alas "John Willard," 
waited in the White Mustang, and drove "RaoUL" away frm 

the crrne scene after the murder wholly unaware of the 

killing of Dr. King. In this version ’Raou." , or "Roual", 

is the mysterious killer whom Ray thought to be an 

Lnternatonal gun-runner; Ray bought the murder weapon for 

’Rawl" thinking it was to be dispayed to. prospective 

Mexican buyer’s in Room 5-B of the "foor house" on South 

Main Street (Huie, p.130-131).

Third, in a statement read on a program of Station 

KMOX-TV St. Louis, Missouri., 'in August of 1969 by hi.s 
brotiler Jerry, Janes Earl Ray was quoted as allgfcg that 

he was the innocent victm, "the fall guy" of a scheme by 

tie FBI (Memhis 44-1987 Sub M-665),. This description of 
the crmne contains no reference to Raoul.

Fourth, the most recent story, available to the 

task force is reported as the resist of a four hour initeiiiiw 

by Wayne Ohtasain, Jr., for the Pacific News Service, 

October 20, 1974. It is to tie effect that Ray was "set up
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as a patsy for 'Raoul." . It proceeds along the same Inues 

as the tale told by Ray to author Huie that there was to 

be a meeting at the rooming house at 6p.m. with an . 

hutenariaal gun runner. Ray was instructed by Raoul to 

have toe write Mustang at the curb for "RooTs" use that 
evening. Ray, however-, drove away fnm toe area at about 

6:00p.m. to get air- in a lew tire and found police -swarming 

all OTer the plaice when he tried to return at 7:05p.m. He 

c^ not park, was turned back by police and learned only 

after driving 100 miles teto Mississippi that he had been 

associate M.th Ae men wo ki.lled Dr. King (The Assaaeinat:Ons. 

Ml.^ and Beyond, Edited by Peter Dale Scott, Paul L. Hock 

and Ruseel Stetler, Random House, 1976, pp.315-317).

The task force views toe exculpatory content of these 

varying ard patently sieving tales to be unbelievable. 

Hie varying tetate are materially seLf-futlig. Ray fist 

adm.ts f^l guilt. He then says he walted innocently at the 

curb and to* off after the hnot wto ’RaoT' as a passenger. 

He next says he was the catspaw of the FBI. And finally, 

he and toe Mustang were-not in the area when the shot was 

fired and he never saw "Raoul" after the event. .

The eye wineesses to the "get awy", saw only one 

man who resembled Ray. The man left in a hurry in a white 

Mustang 3s Ray admtted dting in version number two. We . 

concluded Ray was lying about the existed of a "Raoul'.
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